

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

178 - November/December 2020

Publications

HesaMag



Hesamag #22 - Occupational health in the courts

With 180 000 work-related deaths every year in the European Union and more than 2.5 million worldwide, occupational health is a crucial issue for workers and trade unions. Knowing that, somewhere in the world, a worker dies every 11 seconds because of a lack of proper prevention, you might wonder whether there is any point in campaigning for more employment or better wages if these jobs end up taking workers' lives. [Find out more](#)

Event - Save the date

ETUI Annual Conference on Strategic Litigation on Occupational Health and Safety

On 24 – 25 February 2021, the Health and Safety and Working Conditions Unit of the European Trade Union Institute organizes an online seminar on Strategic Litigation on Occupational Health and Safety. This conference is the follow-up of a multi-annual project on litigation in the EU and its member states, that kicked off with an expert meeting on 15-16 January 2020.

After the stocktaking and exploratory exercise of the 2020 expert meeting, the 2021 seminar will have a practical orientation, focusing on the usefulness of litigation as a means to reach Unions' goals. More specifically, the conference will be focused on ways to deal with the issues of the 'causality link' and of the burden of proof, the creative use of the EU OSH legal Framework, and the role of workers' (reps), health and safety experts, and occupational practitioners.

For more information, please contact Aude Cefaliello (Acefaliello@etui.org) or Marian Schaapman (mschaapman@etui.org).

News

Telework covered by employers' OSH duties

The Covid-19 health crisis caused France to bring in its first national lockdown on 17 March 2020. This in turn led to telework becoming the norm for those able to do so – in the case of France, 34% of the national workforce. The rapid rise in the number of infections in Europe forced the French government to bring in a new lockdown on 28 October 2020. [Find out more](#)

Unions demand a new system to set EU limit values for carcinogens

The European trade unions are calling on the EU legislators to revamp the current system to set Occupational Exposure Limits Values (OELs) within the Carcinogens and Mutagens Directive (CMD). The new system should be based on low risks of contracting cancer and not on cost-benefit analysis, they say. [Find out more](#)

A judicial action to extend the health and safety directives to hundreds of thousands of workers

On the 21 October 2020, the IWGB (Independent Workers' Union of Great Britain) presented its argument before the High Court of England and Wales to have the recognition that the UK government has failed its obligation to transpose health and safety directives (in particular directive 89/391/EEC and directive 89/656/EEC) from EU law into UK law. [Find out more](#)

Minimum wage directive, not the silver bullet for all workers in the EU

The long-awaited proposal for a directive on adequate minimum wages in the European Union was finally published last Wednesday. While it is undoubtedly an important step in the right direction it is not the silver bullet which will deliver fair wages for all workers in the EU. The way to reach fair pay is more complicated and will require further improvements of the directive for which trade unions will continue to fight. [Find out more](#)

Covid-19 and the tensions between large cities

The economic, social, political and cultural consequences of the Covid-19 pandemic are continually being discovered. Learning to think differently will become more and more necessary as we become aware that far from being a passing event, the pandemic is profoundly transforming our societies, our ways of living, working, producing, moving, consuming, celebrating and entertaining. [Find out more](#)

Workers and chemicals: 16th ETUI seminar

Taking place for the sixteenth time, the annual ETUI seminar on protecting workers against chemical risks was held on 22 October 2020. Attended by some forty unionists from eighteen European countries, its aim was to coordinate their work in this field. Discussions centred on the revision of the Carcinogens and Mutagens Directive (CMD), as the European Commission had just published a fourth legislative proposal for the adoption of new occupational exposure limits (OELs) for three carcinogens. [Find out more](#)

etui.hesamail

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

178 - novembre/décembre 2020

Publications

HesaMag



HesaMag #22. La santé au travail devant les tribunaux

Avec 180 000 morts par an dans l'Union européenne et plus de deux millions et demi dans le monde, la santé au travail constitue un enjeu central pour les travailleurs et les syndicats. Quand on sait que, dans le monde, un travailleur meurt toutes les onze secondes à cause de l'absence de prévention efficace, on peut s'interroger sur le sens qu'il y a à se battre pour un emploi ou de meilleurs salaires s'il faut y laisser sa peau. Dans plus de neuf cas sur dix, cette mort reste peu visible parce qu'elle résulte d'une maladie professionnelle et non d'un accident. [Lire la suite](#)

Événement - Date à retenir

Conférence sur les contentieux judiciaires stratégiques en matière de santé et de sécurité au travail

L'unité « Santé et sécurité et conditions de travail » de l'Institut syndical européen organise une conférence en ligne sur les contentieux stratégiques en matière de santé et sécurité au travail les 24 et 25 février 2021. Cette conférence est le prolongement d'un projet pluriannuel sur les contentieux judiciaires en Europe et dans ses États membres, qui a débuté par une réunion d'expert les 15 et 16 janvier 2020.

Après l'état des lieux effectué en 2020, cette conférence aura une orientation plus pratique et mettra l'accent sur l'utilisation des contentieux judiciaires pour atteindre les objectifs des syndicats. Plus concrètement, la conférence se focalisera sur les façons d'aborder les problématiques de liens de causalité et la notion de charge de la preuve, l'utilisation créative du cadre juridique européen sur la santé et la sécurité au travail, et sur le rôle des travailleurs, de leurs représentants, des experts en santé et sécurité au travail, et des médecins du travail.

Pour plus d'informations, veuillez contacter Aude Cefaliolo (Acefaliello@etui.org) ou Marian Schaapman (mschaapman@etui.org).

News

Le télétravail fait partie de l'obligation de prévention santé et sécurité au travail

La crise sanitaire due au Covid-19 avait conduit la France à mettre en place un premier confinement national le 17 mars 2020. A cette occasion, le télétravail est devenu la norme pour toutes les personnes qui le pouvaient, ce qui a représenté 34% des personnes en

emploi. La hausse rapide du nombre de contaminations en Europe a contraint le gouvernement français à mettre en place un nouveau confinement le 28 Octobre 2020. [Lire la suite](#)

Les syndicats revendiquent un nouveau système de fixation des valeurs limites européennes pour les substances cancérigènes

Les syndicats européens appellent les législateurs de l'UE à revoir le système actuel de fixation des valeurs limites d'exposition professionnelle (VLEP) dans le cadre de la directive sur les agents cancérigènes et mutagènes (Carcinogens and Mutagens Directive, CMD). Selon ces derniers, le nouveau système devrait être basé sur de faibles risques de contracter un cancer et non sur une analyse coûts-bénéfices. [Lire la suite](#)

Une action en justice visant à étendre les directives concernant la santé et la sécurité au travail à des centaines de milliers de travailleurs

Le 21 octobre 2020, l'IWGB (Independent Workers' Union of Great Britain) a présenté son argumentation devant la Haute Cour d'Angleterre et du Pays de Galles en vue de faire reconnaître que le gouvernement britannique a manqué à son obligation de transposition des directives concernant la santé et la sécurité (en particulier, la directive 89/391/CEE et la directive 89/656/CEE) du droit européen au droit britannique. [Lire la suite](#)

La directive sur le salaire minimum, pas la solution miracle pour tous les travailleurs de l'UE

La proposition tant attendue de directive sur le salaire minimum adéquat dans l'Union européenne a finalement été publiée mercredi dernier. Bien qu'elle constitue sans aucun doute un pas important dans la bonne direction, ce n'est pas la solution miracle qui permettra de garantir des salaires équitables à tous les travailleurs de l'UE. La voie à suivre pour parvenir à des salaires équitables est plus compliquée et nécessitera de nouvelles améliorations de la directive que les syndicats continueront à défendre. [Lire la suite](#)

Covid-19 et les tensions entre grandes villes

On ne cesse de découvrir les conséquences économiques, sociales, politiques et culturelles de la pandémie de Covid-19. Apprendre à penser autrement, deviendra de plus en plus nécessaire, car nous prenons conscience que loin d'être un événement passager, la pandémie est en train de transformer en profondeur nos sociétés, nos manières de vivre, de travailler, de produire, de nous déplacer, de consommer, de fêter, de nous divertir. [Lire la suite](#)

Travailleurs et produits chimiques : 16e séminaire de l'ETUI

La seizième édition du séminaire annuel de l'ETUI dédié à la protection des travailleurs face aux risques chimiques a été organisée le 22 octobre 2020. Elle a réuni près de quarante syndicalistes provenant de dix-huit pays européens pour coordonner leurs actions dans le domaine. [Lire la suite](#)

ETUI respects your privacy. We are updating our data protection policies following the GDPR principles and legal requirements. You have the right to ask further information on how your data is used by contacting dataprivacy@etui.org. If you wish to modify your personal data in our database you can contact mnikolova@etui.org.

We would like to keep in touch with you. To update your preferences regarding the information you would like to receive from the ETUI please [click here](#)

The ETUI is financially supported by the European Union. ETUI, aisbl 2020

Koning Albert II Laan 5
Boulevard du Roi Albert II, 5
Brussels, 1210
Belgium



[Unsubscribe from this newsletter](#)
[Unsubscribe from all ETUI e-mail
communication](#)

Section Title